
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Geachte heer, mevrouw, 

 

Het implementeren van de Fair Practice Code en het stimuleren van een evenwichtige 

arbeidsmarkt in de culturele sector is een van de belangrijkste speerpunten in de 

kadernota Kunst en cultuur voor iedereen 2021-2028. De fair practice code is de 

gedragscode voor ondernemen en werken in kunst, cultuur en creatieve industrie. De 

code nodigt uit tot kritische reflectie en biedt een handreiking voor hoe de sector 

samen tot een toekomstbestendige arbeidsmarkt en beroepspraktijk komt. Een 

belangrijk onderdeel is het terugdringen van onderbetaling van geleverde 

werkzaamheden, het om niet verrichten van arbeid of structureel overwerk in de 

sector. Met name deze eerlijke beloning voor eerlijk werk is een belangrijke stap naar 

betere arbeidsvoorwaarden en toekomstperspectief voor werkenden in de 

cultuursector. De gevolgen van de coronapandemie hebben de kwetsbaarheid van de 

culturele sector verder blootgelegd en versterkt.  

 

In de cultuurnota 2021-2024 hebben wij opgetekend met ingang van 2025 fair practice 

en fair pay voorwaardelijk te stellen bij het toekennen van de meerjarige subsidies. 

Om een beeld te krijgen van de beloningsachterstand bij werkenden in de cultuursector 

hebben wij, in samenwerking met de provincie Groningen, een nulmeting laten 

uitvoeren door onderzoeksbureau SiRM naar de meerkosten van het invoeren van fair 

pay. Hiermee sluiten we aan bij soortgelijke onderzoeken in andere grote steden in ons 

land. SiRM heeft deze op basis van dezelfde, beproefde methode uitgevoerd. Wel is 

dit de eerste keer dat een dergelijk onderzoek specifiek ingaat op de situatie van 

zzp’ers en ingehuurd personeel.  

 

Door aan te sluiten bij eerder onderzoek zijn de resultaten ook in een landelijk 

perspectief te plaatsen. Dit is belangrijk omdat fair practice en fair pay een gedeelde 

verantwoordelijkheid zijn. Een gedeelde opgave van overheden op lokaal, regionaal en 

Onderwerp  

Onderzoeksrapport Meerkosten van de invoering van de Fair Practice 

Code in Groningen 

Steller 

 ter informatie 

T. Voortman 

 
  

 

 De leden van de raad van de gemeente Groningen 

te 

GRONINGEN 

Telefoon  67 12  Bijlage(n)  1 Ons kenmerk  274048-2022 

Datum  14-6-2022 Uw brief van   Uw kenmerk   

        

Estdal1g
Notitie
313202-2022



Volgvel 1 

 

landelijk niveau, maar ook van fondsen, sponsoren en andere stakeholders en niet in 

de laatste plaats van de sector zelf. Met deze nulmeting in de hand gaan wij de 

komende jaren met alle betrokken partijen het gesprek aan hoe we de Fair Practice 

Code zo goed mogelijk kunnen vormgeven en invoeren.  

 

In het vervolg van deze brief staan we stil bij de Fair Practice Code zelf, het 

onderzoekstraject, de belangrijkste uitkomsten en inzichten en op enkele punten 

nadere duiding of achtergrond bij de resultaten. Tot slot nemen we uw raad mee in de 

vervolgstappen die we nemen op weg naar de invoering van de code vanaf 2025.  

 

De Fair Practice Code 

Enkele jaren geleden is de Fair Practice Code door de sector zelf ingevoerd om 

eerlijke betaling, ondernemerschap, grotere zakelijke transparantie en solidariteit 

onderling te vergroten. Dit als een reactie op de zware bezuinigingen op cultuur van de 

jaren daarvoor, met grote gevolgen voor de culturele arbeidsmarkt. Naast de centrale 

rol voor een eerlijke beloning is het dus ook een gedragscode. Het Rijk hanteerde de 

code bij de beoordeling van de aanvragen voor de culturele basisinfrastructuur 2021-

2024 reeds als voorwaarde. In het gezamenlijke cultuurnotatraject met de provincie 

Groningen hebben wij de Kunstraad Groningen gevraagd dit onderdeel te toetsen op 

basis van het principe ‘pas toe of leg uit’.  

 

Het onderzoek 

In samenwerking met de provincie Groningen hebben wij een nulmeting laten 

uitvoeren om in kaart te brengen wat de stand van zaken is in de Groninger culturele 

sector. In dit onderzoek stonden de volgende twee vragen centraal: 

 

1. Wat zijn de totale meerkosten die de toepassing van de Fair Practice Code met 

zich meebrengt voor culturele instellingen met een meerjarige subsidie van de 

gemeente en/of de provincie Groningen uitgaande van een ongewijzigd 

aanbod?  

2. Hoe verhoudt de beloning van zzp’ers en ander ingehuurd personeel bij deze 

culturele instellingen zich tot de Fair Practice Code? 

 

Er is een steekproef uitgevoerd onder 32 van de 54 meerjarig gesubsidieerde 

instellingen, die in een matrix zijn ondergebracht om een goed beeld te krijgen van de 

culturele sector in categorieën. Deze matrix kent een indeling per discipline ( theater 

en dans / muziek / musea en erfgoed / beeldende en visuele kunst / festivals / overige 

instellingen) en per grootte op basis van de jaarlijkse omzet in drie klassen van 

omvang. Samen schept dit een goed beeld van de Groninger sector, zonder direct 

herleidbaar te zijn. Met 32 instellingen zijn gesprekken gevoerd aan de hand van een 

vooraf gedeelde vragenlijst over onder andere de betalingswijze van personeel, het 

volgen van een cao, mate van overwerk, inschaling personeel, betaling van inhuur en 

het hanteren van een functiegebouw. Enerzijds haalden de onderzoekers hiermee de 

noodzakelijke informatie op, anderzijds was het een interactief gesprek waarbij door 

de onderzoekers meteen handvatten, suggesties en tips werden gedeeld met de 

instellingen om fair practice te kunnen invoeren.  

 

Belangrijkste uitkomsten 

Het onderzoeksrapport gaat uitgebreider in op de totstandkoming van de 

onderzoeksmethode en de uitgevoerde steekproef. Daarnaast geeft het een 
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gedetailleerde weergave van de resultaten. Hieronder noemen we de belangrijkste 

uitkomsten van het onderzoek, waarna we puntsgewijs een nadere duiding geven van 

de resultaten of meer toelichting geven.  

 
1. De totale meerkosten van fair pay komen in 2019 uit op € 2,7 miljoen en in 

2021 op € 1,6 miljoen. 
2. In 2019 zijn de meerkosten voor zpp’ers en overige inhuur € 0,9 miljoen, wat 

neerkomt op 34% van de totale meerkosten terwijl deze deelgroep maar een 
aandeel van 21% heeft in de personele lasten. 

3. De meerkosten worden in beide jaren voor 59% veroorzaakt door 
tekortschietende beloning en voor 41% door onbetaald structureel overwerk. 

4. De meerkosten zijn relatief hoog bij kleine instellingen, te weten 34% voor 
zowel de totale personele lasten als het ingehuurde personeel. 

5. De meerkosten zijn in verhouding het hoogst in de sectoren beeldende en 
visuele kunst, erfgoed en muziek en festivals. 

6. Uitgaande van een gedeelde verantwoordelijkheid van alle subsidiënten, 
fondsen, sponseren en andere partijen komen de absolute meerkosten voor 
beide jaren uit op ongeveer €300.000,- voor gemeente en provincie 
afzonderlijk.

 

Ad 1 Totale meerkosten 

Het lijkt alsof het probleem in de twee onderzochte jaren sterk afneemt. Corona heeft 

een grote invloed gespeeld op de activiteitenlasten van de instellingen, want minder 

activiteiten betekent ook lagere kosten. Met de vele steunmaatregelen zijn juist de 

organisaties goed ondersteund, waarmee ook de personele lasten beter op peil raakten. 

Daarnaast is in 2020 de Wet Arbeidsmarkt in Balans ingevoerd: deze verbetert de 

financiële positie van inhuurkrachten als uitzendkrachten, payrollers maar ook 

bijvoorbeeld remplaçanten bij orkesten. Ook is de samenstelling van de cultuurnota 

gewijzigd, en zijn sommige subsidiebedragen aangepast. Verder is het thema fair 

practice en fair pay ook steeds centraler komen te staan in de sector en hebben meer 

instellingen stappen gezet deze na te leven. Tot slot berust de berekening van 2019 op 

daadwerkelijk gerealiseerde cijfers en die in 2021 op een prognose, hoewel bijgesteld 

op de situatie inclusief corona. Dit alles samen maakt dat 2019 het beste als 

uitgangspunt genomen kan worden als nulpunt. 

 

Ad 2 Meerkosten zzp’ers en overige inhuur 

Voor het eerst is in dit type onderzoek een onderscheid gemaakt tussen personeel in 

vaste dienst en personeel op inhuurbasis. Dit maakt inzichtelijk dat de 

beloningsachterstand bij inhuur relatief groter is dan bij vast personeel. 34% van de 

meerkosten wordt veroorzaakt door 21% van het personeelsbestand. Met name in de 

middelgrote categorie speelt dit probleem sterk: inhuur bij de grote instellingen heeft 

vaak een goede en sterke onderhandelingspositie (managers, onderzoekers, 

specialisten). Bij de middelgrote instellingen gaat het vaak om essentiële functies, die 

op zzp basis worden ingevuld (communicatie en marketing, sales, technici, 

producenten, acteurs, educatie). Hier is de onderhandelingspositie zwakker vanwege 

een groter aanbod, en zijn de meerkosten om dit recht te trekken relatief hoog. Wel 

zien we dat in de huidige arbeidsmarkt ook deze posities moeilijk in te vullen zijn. 

 

Ad 3 Tekortschietende beloning vs onbetaald structureel overwerk 

Beide vormen van onderbetaling zijn problematisch, maar gebeuren in grote mate op 

verschillende plaatsen in de culturele keten. Onderbetaling is voornamelijk een 
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probleem bij de kleinere en middelgrote instellingen waar veel geld in de activiteiten 

gaat zitten en personeelslasten sluitposten worden op de begroting. Bij de grotere 

instellingen is juist overwerk een probleem. Bij inhuur gaat het ook sterk om 

tekortschietende beloning, omdat binnen een opdrachtsituatie als vanzelf minder 

sprake is van overwerk. Bij de kleinste instellingen gaan beide oorzaken soms hand in 

hand, wat betekent dat dit ook de meest kwetsbare organisaties zijn. 

 

Ad 4 Meerkosten hoog bij kleine instellingen 

De kleinste instellingen hebben de meeste moeite te voldoen aan de fair practice 

richtlijnen. Dit is deels een budgettaire kwestie, want vaak betreft het hier relatief lage 

subsidiebijdragen. Ook kennis en inzicht in loonwetgeving, zakelijk vermogen en 

organisatorische capaciteit speelt een rol. Ondanks dat de problemen hier procentueel 

het grootst zijn, kan dit met een relatief kleine financiële impuls rechtgetrokken 

worden. 

 

Ad 5 Meerkosten beeldende en visuele kunst, erfgoed, muziek en festivals 

Net als in de andere onderzoeken naar fair pay tekent zich duidelijk een trend af 

waarin de disciplines beeldende en visuele kunst, erfgoed en muziek en festivals de 

grootste problemen kennen. Dit heeft allerlei verschillende achtergronden: geen of in 

verhouding zeer slechte cao’s, veel kleine organisaties die met veel passie en weinig 

middelen te werk gaan, groot aandeel vrijwilligersuren om de activiteiten mogelijk te 

maken en een grote mate van inhuur van personeel tegen lage kosten.  

 

Ad 6 Verantwoordelijkheid per overheid 

Voor beide onderzochte jaren is er een procentuele verantwoordelijkheid samengesteld 

uit alle onderliggende onderzoeksdata. In euro’s uitgedrukt betekent dit voor beide 

jaren dat de gemeente, maar ook de provincie, verantwoordelijkheid zou dragen voor 

ongeveer €300.000,- tot €350.000,-. Dit lijkt wellicht een relatief laag bedrag maar het 

genoemde bedrag gaat om het proportionele aandeel in de totale financiering. Het jaar 

2019 is het beste te gebruiken als peildatum, vanwege de invloed van onder andere de 

coronapandemie maar ook omdat deze resultaten berusten op gerealiseerde jaarcijfers 

in plaats van werkbegrotingen. Ook is het goed te realiseren dat het hier gaat om een 

loonpeil op basis van in de culturele sector geldende cao’s, die nog altijd sterk 

achterblijven bij andere economische sectoren.  

 

Vervolgstappen 

Er zijn verschillende oorzaken voor deze problemen: krapte in budget (in relatie tot 

omvang van activiteiten) maar ook gebrekkige kennis en professionaliteit in de 

toepassing van de Fair Practice Code. Dit gaat dus om financiële scholing; kennis van 

beloningsrichtlijnen en opbouw van en werken met begrotingen. Dat is een probleem 

in de culturele sector, maar gaat óók (en dat staat niet in het rapport) over onze eigen 

professionaliteit als overheden. Het is belangrijk dat we meer kennis verwerven over 

hoe we systematisch en in samenspraak met de provincie Groningen de toepassing van 

de code Fair Practice monitoren en evalueren als belangrijk aandachtspunt op weg 

naar de nieuwe cultuurnota 2025-2028. 

 

Om te besluiten welke oplossingsrichtingen wij kiezen, kijken we met belangstelling 

naar de andere steden waar al eerder onderzoek is gedaan,. Utrecht heeft de 'Roadmap 

naar Fair Pay' en 'Monitoring van Fair Pay' ontwikkeld. De roadmap beschrijft hoe de 

gemeente Utrecht gefaseerd komt tot Fair Pay. Dus een groeimodel in het 
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subsidiebudget. Daarnaast zijn ze een kennistraject voor culturele instellingen gestart 

om de kennisachterstand in te halen. Voor Rotterdam heeft onderzoeksbureau SiRM 

een subsidiesystematiek voor fair pay opgesteld voor instellingen in het Cultuurplan 

2021-2024, die berust op een procentuele opslag op de basissubsidie op basis van de 

relatieve meerkosten. De culturele instellingen ontvangen een compensatie voor de 

meerkosten voor fair pay, rekening houdend met het financieringsaandeel van de 

gemeente Rotterdam. 

 

SiRM heeft ook onderzocht of er het aanbod van culturele activiteiten teruggeschroefd 

kan worden, passend bij het beschikbare budget per instelling. Dit blijkt het probleem 

op korte termijn op te lossen, maar op lange termijn geen werkelijk verbeterde 

arbeidsmarkt en betalingscondities op te leveren. 

 

Daarom onderzoeken wij de komende tijd, samen met betrokken partijen in het 

Groninger culturele veld, maar ook met landelijke partners, hoe we tot een integrale 

oplossing kunnen komen. Hierbij valt te denken aan het procentueel ophogen van de 

subsidies op basis van maatwerk. Samen met de provincie Groningen onderzoeken we 

of dit tijdens de lopende cultuurnotaperiode nog mogelijk is of dat we fair pay vanaf 

2025 pas garanderen. In de basis betekent het echter wel een scherpe keuze: het 

huidige aanbod van activiteiten kan enkel blijven bestaan met extra budget. Indien de 

oplossing binnen het huidige budget gezocht moet worden zal er óf minder aanbod 

overblijven over de volle breedte van de cultuursector óf moeten er scherpere keuzes 

gemaakt worden hoe de subsidiemiddelen in te zetten op activiteitenniveau of 

instellingsniveau. Een belangrijke stap daarbij is ook gezamenlijk inzet op de 

systematische monitoring op de toepassing van fair practice door culturele instellingen  

 

Daarnaast presenteren we de uitkomsten als onderdeel van de gesprekkenreeks met het 

culturele veld op weg naar herstel. Dit als onderdeel van reeks kennissessies die we 

willen organiseren om bewustwording en expertise te vergroten in het culturele veld. 

De invoering van de Fair Practice Code is vanwege de gezamenlijke 

verantwoordelijkheid van alle betrokken partijen in Groningen, maar ook op landelijk 

niveau, een dynamisch proces. Veel is momenteel nog onduidelijk en wordt nog 

onderzocht. Het vraagstuk hoe de culturele sector zich na de coronapandemie herstelt 

en welke ondersteuning daar vanuit de verschillende overheden voor nodig is speelt 

hierbij een grote rol. We blijven de ontwikkelingen nauwgezet volgen en maken deze 

onderdeel van het traject naar de cultuurnota 2025-2028. Daarnaast zijn de meerkosten 

om fair pay in te voeren meegegeven als knelpunt voor de onderhandelingen voor het 

nieuwe coalitieprogramma. Tot slot komen wij uiterlijk eind dit jaar terug bij uw raad 

over een pakket aan herstelmaatregelen voor de culturele sector. Hierin zullen wij ook 

verder stilstaan bij de vervolgstappen voor de invoering van de Fair Practice Code.   

 

Wij vertrouwen erop u hiermee voldoende geïnformeerd te hebben.  

 

Met vriendelijke groet, 

burgemeester en wethouders van Groningen, 

 

burgemeester,     secretaris, 

Koen Schuiling    Christien Bronda 

 

Deze brief is elektronisch aangemaakt en daarom niet ondertekend. 


